
علیرضا سلطانی کارشناس اقتصاد سیاسی: 

دلیل افزایش قیمت ارز تاثیر جنگ بر 
آزادسازی پول های بلوکه شده است

حمله غیرمنتظره حماس به اسرائیل، شوک تازه ای را به 
اقتصاد ایران وارد کرد. دلار رکورد چهار ماه گذشته خود را 
شکست، قیمت طلا افزایش پیدا کرد، سکه مرز 30 میلیون 
تومان را رد کرد و بورس هم روز یکشنبه قرمز پوش شد. 
هرچند پس از گذشت چند روز فشار روانی جنگ بر بازار 
کاهش یافت اما این سوال مطرح است چرا بازار بورس، طلا 
و ارز ایران تا این اندازه تحت تاثیر تحولات جنگ حماس 
و اسرائیل قرار گرفته است؟ از آنجا که اقتصاد ایران به طور 
کلی با اقتصاد جهانی مرتبط نیست دلیل واقعی آشفتگی 
یک هفته گذشته در بازار چیست؟ برخی کارشناسان بر 
این باورند که مطرح شدن نام ایران به عنوان عامل محرک 
حماس و گسترده شدن جنگ عامل تنش های ارزی و ریزش 
بورس تهران بوده است. اما کارشناسان نظرات دیگری دارند. 

  اظهارات هیجانی مقامات ایرانی برای بازار ایران 
قابل توجیه نبود

یک کارشناس اقتصاد سیاسی درباره تاثیر حمایت ایران 
از حمله حماس ایران گفت: اقتصاد ایران به مثابه یک بیمار 
سرطانی است که فرآیند درمانش بسیار طولانی شده و 
نسبت به محرک ها و عوامل آسیب زای بیرونی به شدت 
آسیب پذیر است. عمده این عوامل محرک و آسیب زا در نبود 
عوامل موثر و درمان کننده، خسارات جدی به اقتصاد ایران 
وارد می کند و طبیعتا فرآیند درمان را سخت تر و طولانی تر 
می کند. البته این واقعیت را نباید از یاد برد که اقتصاد 
ایران به دلیل برخورداری از ظرفیت ها و توانمندی های 
بنیادین قابلیت درمان پذیری خوبی دارد اما در نبود عوامل 
و محرک های مثبت، این عوامل و محرک های منفی هستند 
که منجر به طولانی تر شدن درمان و تضعیف دائم اقتصاد 
ایران می شود. این وضعیت کلی است که اقتصاد ایران به 
آن دچار است. علیرضا سلطانی بیان کرد: مساله حمله 
حماس به اسرائیل باتوجه به اینکه یک رویداد غیرمترقبه و 
غافل گیرکننده نه تنها برای اسرائیل بلکه برای ایران و سایر 
کشورهای دنیا بود، شوکی را به اقتصاد ایران وارد کرد که 
نشانه هایش را در بازارهای اقتصادی مشاهده کردیم. مسئله 
اصلی که وجود دارد این است که باتوجه به ارتباط مستقیم 
سیاسی که میان ایران و فلسطین و چالش با اسرائیل وجود 
دارد، حمله حماس می تواند به صورت مستقیم و گسترده 
اثراتی روی اقتصاد ایران بگذارد و آن را دچار چالش کند. 
وی با اشاره به واکنش مقامات ایرانی نسبت به این اتفاق 
به دیده بان ایران گفت: » در این میان برخی عوامل و 
متغیرها از جمله رویکرد هیجانی و اظهار نظرات مقامات 
ایرانی بلافاصله بعد از بروز این حمله و حمایت و تبریک 
آن ها، برای بازار ایران قابل توجیه نبود. با گذشت زمان 
و باتوجه به موضع گیری رسمی و دقیق تری که از سوی 
مقامات ایرانی شکل گرفت که نشان از این می داد که ایران 
در پشت ماجرای این حملات قرار نداشته و از طرف دیگر 
اظهارات مقامات اسرائیلی و غربی مبنی بر اینکه مستنداتی 
مبنی بر دخالت ایران در این حملات وجود نداشت، فضای 
تاثیرگذاری منفی این رویداد بر اقتصاد ایران تا حد زیادی 
کنترل شد و اثرات منفی  که به صورت مشخص روی بازار 
ارز گذاشت تا حد زیادی کم و کنترل شد که اقتصاد ایران 
به صورت دامنه دار و متوالی از ادامه این بحران تاثیرپذیر 

نباشد. 

  حمله حماس می تواند اقتصاد ایران را دستخوش 
تاثیرات منفی قرار دهد

این کارشناس اقتصادی اظهار داشت: واقعیت این 
است که با توجه به اینکه ایران خواه ناخواه در این رویداد 
ارتباط دارد، این موضوع همچنان می تواند اقتصاد ایران را 
دستخوش تاثیرات منفی قرار دهد. اما به نظر می رسد اثرات 
مستقیمی بر اقتصاد ایران نداشته باشد. باتوجه به اینکه 
دولت های درگیر حامی اسرائیل و حتی خود اسرائیل هم 
علاقه ای ندارند که پای ایران را به ماجرا بکشانند و جبهه 
جدید دیگری به وجود بیاید که منجر به جنگ فراگیر در 
منطقه شود، بنابراین به نظر می رسد اثرات طولانی مدتی 
روی اقتصاد ایران نخواهد گذاشت اما به نظر می رسد بعد از 
پایان جنگ و برقراری آتش بس کشورهای غربی تمهیداتی 
را در پیش بگیرند برای اینکه حمایت های ایران از حماس 
و کشورهای فلسطینی را محدود کنند و مجازات هایی 
در غالب تحریم ها در نظر بگیرند. سلطانی عنوان کرد: 
درصورت اعمال تحریم، فرآیند زمانی طولانی مدت تری 
برای اقتصاد ایران دارد باشد که باید منتظر ماند و دید این 
جنگ تا چه زمانی ادامه دارد و بعد از جنگ چه شرایطی در 
منطقه شکل می گیرد که به طور طبیعی بر ایران و اقتصاد 
ایران تاثیرگذار است. وی در پیش بینی خود از مدت زمان 
این جنگ بیان کرد: به نظر نمی رسد چندان طولانی مدت 
باشد، چراکه منافع قدرت های بزرگ هم ایجاب نمی کند که 
طولانی مدت شود. ممکن است طرفین در آینده نزدیک در 
فرآیند آتش بس قرار گیرند اما در بحث پس لرزه های این 
جنگ ممکن است یک سلسله بده بستان ها و زد و خوردهای 
سیاسی و اقتصادی میان حامیان طرف جنگ شکل گیرد که 
این هم نمی تواند بلندمدت باشد. به باور من روند تحولات 
پس از این برخوردهای جدی، سخت و پرهزینه ای برای 
طرفین جنگ و کشورهای منطقه وجود دارد، به سمت ایجاد 
صلح و ثبات در منطقه می رود. این استاد دانشگاه در پاسخ 
به اینکه حمایت ایران از حماس تاثیری در آزادسازی منابع 
بلوکه شده ایران و مذاکرات ندارد، اظهار کرد: این رویداد با 
همه جوانب و ابعادش؛ چه الان که در شرایط جنگ هستیم 
و چه پس از آن، می تواند فرآیند مذاکرات ایران و آمریکا را 
درخصوص آزادسازی برخی منابع مالی دستخوش تغییر 
قرار دهد. اما در بلند مدت به نظرم این اتفاق نخواهد افتاد، 
چراکه هردو طرف به این مذاکرات و نتایج آن نیاز دارند. 
ایران به دلیل نیاز به منابع ارزی جهت کننترل اقتصاد و 
شرایط بحرانی و ایالات متحده هم به دلیل نیازهای سیاسی 
داخلی در جریان انتخابات پیش رو. لذا به نظرم مذاکرات با 
یک نوسانی در آینده دنبال می شود و دو طرف نسبت به این 

مذاکرات پایبند خواهند شد. 

نظر رئیسی و دولت او درباره FATF تغییر کرده است. این را برخی 
اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام از جمله محمد صدر می گوید. 
در حالی که در دولت قبل رئیسی و هم فکران او از مخالفان سرسخت 
رعایت استاندارد های گروه ویژه اقدام مالی بودند و اعتقاد داشتند 
اقتصاد کشور تحت شرایط تحریمی نیز قابل اداره و ترمیم است. با 
گذشت دو سال از عمر دولت رئیسی، اما به نظر می رسد اقتضائات 
مسئولیت و کار های اجرایی کشور او و تیم اقتصادی اش را به سمت 
موافقت با FATF کشانده است، چراکه قرارگرفتن در لیست سیاه 
FATF عملا امکان هرگونه مراودات مالی و مناسبات اقتصادی با 
سایر کشور ها را برای ایران از مسیر قانونی ناممکن است. همین 
موضوع هم باعث شده تا حتی ۶ میلیارد دلار پول بلوکه شده ایران 
در بانک های کره جنوبی به صورت مستقیم به کشور بازنگردد و 
نیاز به واسطه برای رسیدن به ایران داشته باشد. در این بین حتی 
کشور های نزدیک به ایران مثل چین و روسیه نیز در سال های 
گذشته توصیه کردند تا لوایح مرتبط با FATF در ایران تصویب شود تا 
زمینه های تبادلات عادی مالی فراهم باشد. اتفاقی که البته هنوز رخ 
 FATF نداده و ایران در کنار کره شمالی در فهرست کشور ها پرخطر

یا همان لیست سیاه قرار دارد. 
 FATF چرا ایران در کنار کره شمالی در فهرست سیاه  

مانده است؟
 لوایح مرتبط با FATF در ایران پس از توافق هسته ای در دستور کار 
دولت قرار گرفت تا با رعایت استاندارد های گروه ویژه اقدام مالی ایران 
از فهرست کشور های پرخطر این گروه بین المللی خارج شود. نکته 
اینجاست که کشور هایی که در این فهرست قرار می گیرند امکان 
تبادل مالی با بانک های جهان به طور کلی سایر کشور ها را تاحد 
زیادی از دست می دهند. تاجایی که حتی دادن دستمزد مربیان 
خارجی در ایران نیز می تواند با مشکلاتی روبه رو شود. با رسیدن به 
توافق هسته ای، اما ایران از فهرست کشور های پرخطر تعلیق شد 
تا استاندارد های را در قالب لوایحی تبدیل به قانون کند و در کشور 
اجرایی سازد.به گزارش اقتصاد 24 این لوایح سال ۹۶ در دستور کار 
مجلس قرار گرفت و همه تصویب و نهایی شد جز دو لایحه. لایحه 
CFT )مقابله با تأمین مالی تروریسم( و پارلمو )مبارزه با جرائم 
سازمان یافته فراملی(. شورای نگهبان لایحه CFT را تایید نکرد و با 
اصرار مجلس بر نظر خود موضوع به مجمع تشخیص مصلحت نظام 
رفت. از سوی دیگر پالرمو، اما در مجلس تصویب و در شورای نگهبان 
تایید شد، اما این بار مجمع تشخیص راسا وارد فرآیند قانون گذاری 
شد و به آن ایراداتی گرفت؛ بنابراین این لایحه نیز به مجمع رفت. 
یعنی مجمع که با مجلس اختلاف نظر داشت خود مرجع داوری در 
این بین شد و این تناقضی بود که علی مطهری نماینده مجلس دهم 

بار ها به آن اشاره کرد و حتی نامه ای به رهبری در این باره نوشت. 
  کارت سبز FATF و برجام در دست رئیسی؟

دولتمردان سیزدهم و حامیانشان که سابقه مخالفت با برجام و 
FATF در سال های اخیر را داشته اند، با چرخش مواضعی محسوس 
طی دو سال اخیر هم بر مذاکره بر سر برجام اصرار می کنند هم 

نشانه ها حکایت از آن دارد که بدشان نمی آید تکلیف پرونده اف ای 
تی اف را نیز روشن کنند. برخی تحلیل ها حکایت از آن دارد که 
دولت رئیسی کارت سبز پیوستن به FATF را دریافت کرده است. 
آنچنان که حشمت  ا... فلاحت  پیشه، رئیس کمیسیون امنیت ملی 
در مجلس دهم، با اشاره به این موضوع گفت: »اخیرا مشاهده 
می کنیم که دولت اعلام کرده که ما در حال اجرای حساسیت های 
FATF هستیم. بنابراین در دولت کنونی برای پذیرش FATF نوعی 
چراغ سبز نشان داده شد که کمتر دولتی از چنین چراغ سبزی 
برخوردار بود چنانچه دولت در حوزه های مختلف اعم از موضوع 
هسته ای، مذاکره با آمریکا و تنش  زدایی منطقه ای با چراغ سبز 
مواجه شد لذا این چراغ سبز در مورد FATF هم وجود دارد و هر چند 
متأسفانه تاکنون با مسائل سیاست خارجی و اقتصاد بین المللی 
کشور برخورد جناحی شده اما امیدوار هستم به خاطر منافع ملی 
ایران این برخوردهای جناحی کاهش پیدا کند و دولت از این فرصت 
استفاده کرده و در نهایت مشکلات بین المللی خود را حل کند. 
مجید انصاری، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام، در گفت وگو 
با خبرگزاری خبرآنلاین درباره لزوم پذیرش FATF به نکته ای مهم 
اشاره کرده و می گوید؛ بسیاری از کشورها نظیر روسیه و چین که 
در حال حاضر با ما کار می کنند، همگی همواره بر این نکته تاکید 
می کنند که ایران به FATF بپیوندد. واقعیت امر این است که به دلیل 
اینکه عضو FATF نیستیم روابط اقتصادی ایران با چین و روسیه 
با دشواری هایی مواجه است چراکه شرکت های این دو کشور و 
سیستم بانکی آنها به مقررات FATF متعهد هستند، از این رو وقتی 
با ایران وارد معامله می شوند ما عضو FATF نیستیم، دچار مشکلاتی 
می شوند و ایران برای حل این مشکلات ناگزیر از پرداخت هزینه های 
زائد در روند فروش کالا، دریافت، انتقال و تبدیل پول می شود. از این 
رو از نظر بنده هیچ شک و شبهه ای برای پیوستن هرچه سریع تر به 

FATF وجود ندارد، چراکه این امر به نفع کشور و مردم است. 
  کنایه های ظریف به دلواپسان

اما، با وجود سینگال های مثبتی که درباره FATF از محافل 
سیاسی و اقتصادی دیده می شود، در این میان مخالفانی هنوز 
هستند که از پیوستند ایران به FATF عصبانی هستند. مانند احمد 
راستینه، نماینده شهرکرد در مجلس یازدهم، در گفت وگویی 
گفته است؛ »پذیرش لوایح FATF از سوی حاکمیت در شرایط 
فعلی شایعه است چون صداقت و انعطافی از طرف مقابل نسبت 
به گذشته دیده نشده است. حال اگر طرف مقابل نشان دهد که در 
برداشتن تحریم ها جدی هستند و ما بازتابش را ببینیم یعنی ایران 
در خط ترانزیت مالی دنیا حضور داشته باشد، نفت مان را بفروشیم، 
پول فروش نفت وارد کشور شود، سوئیفت بین المللی برای کشور ما 
باز شود و تحریم های ارزی مان برداشته شود، در این قالب حاضر 
به مذاکره و تفاهم هستیم. اما نمی شود طرف مقابل تحریم های 
سنگینی علیه ما شکل دهد بعد FATF را برای متوقف کردن دور 
زدن تحریم ها بر کشور تحمیل کنند.« محمد جواد ظریف، وزیر 
امور خارجه دولت روحانی که در دوران وزارت و پسا وزارتش بارها از 

ضرورت پیوستن به این لوایح سخن گفته بود، روز گذشته بار دیگر بر 
هزینه های تعلل در پیوستن به FATF تاکید کرد و با کنایه به مخالفان 
اف ای تی اف و دولت رئیسی گفت؛ شما FATF را نمی پذیرید، پالرمو 
و CFT را نمیپذیرید اما مقررات سختگیرانه تری را مجبور می شوید 
اعمال کنید. یعنی با پولشویی مبارزه می کنید و گزارش کامل آن را 
ارائه می دهید اما در تصمیم گیری ها نقشی ندارید. نه شما می توانید 
با عدم حضور مانع اعمال مقررات بین المللی شوید و نه می توانید با 

حضور خود همه چیز را تعیین کنید.
  تلاش هایی که در دولت قبل بی نتیجه ماند 

با وجود تلاش های نمایندگان دولت پیشین و برخی نمایندگان 
مجلس دهم دو لایحه مرتبط با FATF در مجمع به حالت تعلیق 
درآمد. حتی در آن مقطع برخی نمایندگان محلس دهم پیشنهاد 
برگزاری همه پرسی برای پیوستن به این لوایح را مطرح کردند. با 
این همه تعلیق لوایح در مجمع بعد از چهار سال همچنان ادامه 
دارد و این دو لایحه نه رد می شوند و نه تایید. این در حالی است که 
حسن روحانی رئیس جمهور پیشین و محمدجواد ظریف وزیر سابق 
خارجه بار ها تاکید کردند که تصویب این لوایح یک ضرورت است. 
روحانی حتی تا آخرین ماه های ریاست جمهور خود نیز بر حل این 
مسئله تاکید داشت. او گفته بود: »تا این مسئله حل نشود، روابط ما 
با بانک های دنیا دچار مشکل است. شاید نظرات مختلف زیاد باشد 
و کسی هم بگوید بهتر است FATF نداشته باشیم که من کاری به آن 
ندارم، اما این یک واقعیت است.« محمدجواد ظریف وزیر خارجه نیز 
بار ها تاکید کرد که هر پیمان بین المللی نظیر سند همکاری با چین 
برای اجرا نیاز به سرمایه گذاری و مراودات عادی مالی با کشور ها دارد 

که با بودن در لیست سیاه FATF ممکن نیست. 
  تحمیل هزینه به اقتصاد کشور ادامه دارد؟ 

در چنین شرایطی حتی خوش بین ترین کارشناس های اقتصادی 
نیز اذعان دارند که عدم تصویب لوایح FATF هزینه های زیادی را به 
کشور تحمیل کرده است. محمد صدر عضو مجمع تشخیص و از 
موافقان FATF در همین زمینه گفته که » متاسفانه برخی افراد و 
گروه ها در زمان دولت قبل، مخالفت های بسیاری در خصوص برجام 
و FATF داشتند که این مانع تراشی ها باعث شد فرصت پیوستن به 
FATF و احیای برجام در زمان دولت قبل از بین برود. بخش قابل 
توجهی از این مخالفت ها هم ناشی از رویکرد های سیاسی و جناحی 
بود.« با این همه صدر تایید کرده که »آقای رئیسی و همفکران 
ایشان، بعد از مخالفت هایی که در زمان دولت قبل داشتند، امروز به 
این نتیجه رسیده اند کلید حل مشکلات اقتصادی در گروی پایان 
تحریم ها و پیوستن به FATF است.« به گفته صدر این تغییر موضع 
زمینه های لازم برای تایید لوایح مرتبط با FATF را در مجمع فراهم 
 FATF کرده است. هرچند حتی اگر رئیسی و اعضای دولت او موافق
و رفع تحریم ها شده باشند همچنان سدی متشکل از ذی نفوذان 
حامی تحریم و پایگاه تندرو حامی دولت در برابر آن ها قرار خواهد 
داشت. باید دید که در چنین شرایطی دولت رویه مصلحت را در 
پیش می گیرد یا همچنان می کوشد تا تحریم ها را بی اثر جلوه دهد. 
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فرارو

دیدگاه
جلیل رحیمی جهان آبادی: 
باید تندروها را مهار کنیم

»اقلیت قدرتمند« اصلاح طلب 
می تواند در مجلس اثرگذار باشد

می توان  را  پیش رو  مجلس  نتخابات  ا
مهم ترین رویداد سیاسی سال جاری عنوان 
کرد که مجموعه حاکمیت در تلاش است تا 
آن را به بهترین نحو برگزار کند. این در حالی 
است که جریانات سیاسی نگاه متفاوتی به 
این موضوع دارند به ویژه اصلاح طلبان که 
مشکل همیشگی یعنی شورای نگهبان و 
احراز صلاحیت ها را نیز پیش رو دارد. از طرفی 
مشکل مهم تر حضور یا عدم حضور یا به عبارت 
بهتر مشارکت یا عدم مشارکت مردم است که 
باعث شده انتخابات با اما و اگر های بسیاری 
مواجه شود، اما با این حال هستند کسانی 
که معتقدند باید از اندک روزنه ها نیز برای 
حضور و تاثیر گذاری استفاده کرد و مجلس را 
مجددا به دست تندروها نسپرد. جلیل رحیمی 
جهان آبادی از معدود نماینده های اصلاح طلب 
مجلس محسوب می شود که معتقد است در 
تنگناه های انتخاباتی که بعضاً در نتیجه عملکرد 
نهادهای نظارتی پیش می آید نباید تسلیم شد 
و باید تلاش کرد، چراکه تجربه ثابت کرده 
تلاش در شرایط حداقلی شکست رقیب را 
به همراه داشت است. چنانچه او با یادآوری 
فضای انتخاباتی ریاست جمهوری در سال 
۹2 و ردصلاحیت مرحوم هاشمی رفسنجانی 
که در نتیجه آن رئیس دولت سازندگی به 
جای عقب نشینی با حمایت معنوی از حسن 
روحانی چالشی که شورای نگهبان پیش روی 
او گذاشته بود را تبدیل به  فرصت کرد و در 
نهایت هم چهره مورد حمایت مرحوم هاشمی 
رفسنجانی با کنار زدن رقبا به مدت ۸ سال 

زمام دولت را در دست گرفت. 
   اصولگرایان معتدل و اصلاح طلبان 

نگران تندروها هستند
یک نماینده مجلس در خصوص انتخابات 
پیش رو و ورود اقلیت اصلاح طلب توانمند 
اظهار کرد: بنده اصلا و ابداً به لیست افرادی که 
در انتخابات مجلس دوازدهم شرکت کردند، 
دسترسی ندارم و وزارت کشور هم لیستی به 
ما نداده است. بنده حتی نمی دانم در حوزه 
انتخابی خودم چه کسی ثبت نام کرده است. 
جلیل رحیمی جهان آبادی در خصوص اینکه 
برخی چهره های اصولگرا نظیر باهنر بر این باور 
هستند که حتی اگر تعداد کمی از اصلاح طلبان 
قدرتمند وارد مجلس شوند، می توانند اقلیت 
قدرتمندی تشکیل دهند گفت: به نظر بنده 
قدرتمند  اقلیت  دوازدهم  اگر در مجلس 
اصلاح طلب و اعتدالی حضور داشته باشند 
بسیار می توانند اثرگذار باشند. ما به عنوان 
اصلاح طلب چهره هایی نظیر باهنر و بسیاری از 
اصول گرایان را در مسائل ملی بسیار همراه خود 
ارزیابی می کنیم، چراکه هر دو طرف به عقلانیت 
و درکی از منافع ملی دست پیدا کردیم که 
می توانیم توافق کنیم. در حال حاضر نگرانی دو 
طرف از تندروی ها است البته بنده نمی خواهم 
از گروه خاص نام ببرم، اما تندروی ها در حال 
آسیب رساندن به کشور و منافع ملی هستند و 
همه باید دست در دست هم بدهیم که تندروی 
را مهار کنیم و مجلس آینده یک مجلس معتدل، 
عقل گرا و طرفدار امنیت و منافع ملی باشد. 
وی در خصوص اینکه امروز بسترهای لازم 
برای حضور اقلیت قدرتمند اصلاح طلب در 
مجلس فراهم است یا خیر بیان کرد: به نظر 
می رسد در درجه اول شورای نگهبان باید با دید 
خطاپوش صلاحیت اصلاح طلبان و اعتدالی را 
احراز و تایید کند و این عرصه را بر روی افرادی 
که پشتوانه مردمی و توانایی دارند و از طرفی 
علاقه مند هستند را ردصلاحیت نکند. نکته 
بعدی مربوط به خواهش ما از مردم است، به این 
تریب که عده ای قبل از انتخابات شروع می کنند 
به تحریم انتخابات و نیامدن پای صندوق رأی 
که نتیجه آن حذف چهره های اصلاح طلب و 
عاقل است. همین افراد بعد از انتخابات شروع 
به گلایه و تخریب می کنند و می گویند چرا 
مجلس هیچ کاری نمی کند، پاسخ این افراد 
به این ترتیب است که اولاً شما رأی ندادید، 
قبل از انتخابات هم آن را تحریم کردید و حتی 
علیه انتخابات و کاندیداها صحبت می کردید، 
بنابراین در شرایطی که باید فردی عاقل تر، 
باسوادتر و دلسوزتر انتخاب می کردید، این 
اقدام را انجام ندادید و رها کردید، در نتیجه 
جمعی که گفته می شود ۱0 یا ۱۵ درصد جامعه 
را تشکیل می دهند، پای صندوق رفتند که 
آنها هم از حق شهروندی خود استفاده کردند، 
رأی دادند و انتخاب کردند. عضو کمیسیون 
امنیت ملی مجلسی تصریح کرد: در نتیجه 
اینکه گوشه ای بنشینند، در انتخابات شرکت 
نکنند، کاندیدای همفکر خود را انتخاب نکنند 
و بعد از انتخابات شروع کنند به گفتن اینکه 
مجلس اقلیت و فلان است، بی ربط ترین حرف 
ممکن محسوب می شود، چراکه یا دموکراسی 
اعتقاد دارند و یا ندارند. وی ادامه داد:  گاهی در 
دموکراسی بر پایه حداقل ها هم باید تلاش کرد. 
بنده به خاطر دارم که وقتی مرحوم هاشمی 
رفسنجانی ردصلاحیت شد، ما در ستاد او حضور 
داشتیم و بسیار ناامید بودیم، اما دور هم جمع 
شدیم و روحانی را انتخاب کردیم که به این 
ترتیب حداقل ۸ سال یک نیروی اعتدالی را در 
دولت آوردیم و تسلیم نشدیم. بنابراین در حال 
حاضر هم نباید تسلیم و با همین حداقل  ها باید 
ایستاد و تلاش کرد. اگر مردم هم پای صندوق 
رأی بیایند می توان مجلس آینده را نسبت به 

وضعیت فعلی تغییر داد. 

آلبرت بغزیان مطرح کرد: 

جذب سرمایه خارجی پیشکش؛ سرمایه های داخلی را حفظ کنید
هزار   ۵ از  بیش  امارات  مقیم  ایرانیان 
شرکت در این کشور ثبت کرده اند و حجم 
واقعی دارایی هایشان در امارات طی چند دهه 
سرمایه گذاری از ۱00 میلیارد دلار فراتر رفته 
است.« اینکه خروج سرمایه های سرمایه داران 
ایرانی روز به روز سرعت بیشتری می گیرد، 
هم ربط مستقیمی با تحریم دارد و هم ناشی از 
سوءمدیریت و فقدان تدبیر و واقع بینی در نظام 
تصمیم گیری است، چراکه با برنامه ریزی این 
احتمال که سرمایه ها صرف تولید و اشتغالزایی 
شود، احتمالی محتمل است، اما ناکارآمدی 
دولت ها در چند دهه اخیر موجب شده، 
کشور هایی نظیر ترکیه، امارات، قبرس و... به 
بازاری پرطمطراق برای سرمایه های ایران و 
ایرانی تبدیل شوند و در نتیجه، رکود در اقتصاد 
پررنگ و توسعه کمرنگ شود. این در حالی است 
که برخی اقتصاددانان معتقدند که تحت هر 
شرایطی نباید اجازه داد که سرمایه های داخلی 
از دست بروند و به عبارت دیگر پیش از جذب 
سرمایه گذاری خارجی حفظ سرمایه  های داخلی 

در اولیت و تقدم قرار دارند. 
ایرانی  سرمایه داران  ترجیح   
سرمایه گذاری در امارات، ترکیه و قبرس 

است
یک اقتصاددان اظهار داشت: اینکه میزان 
سرمایه گذاری ایرانی ها در کشور امارات به 
بالای ۱00 میلیارد دلار میلیارد دلار رسیده 
است، نشانگر چیزی جز این نیست که »ناامنی 
اقتصادی« اقتصادِ ایران را به طور جدی تهدید 
می کند و به همین دلیل سرمایه داران ایرانی 

بر حسب قانون سرمایه داری، ترجیح شان این 
می شود که دارایی های شان را در امارات، ترکیه، 
قبرس و... به کار بگیرند. آلبرت بغزیان گفت: 
البته بخش عظیمی از منابع مالی ایرانی ها در 
خارج از کشور صرف خرید خانه و مستغلات 
می شود و اینطور نیست که آمار تولیدی های 
ایرانی در خارج از کشور زیاد باشد. با این حال 
ناضرین و تصمیم گیران باید پاسخ بدهند که چرا 
الان باید این موضوع را به عنوان دغدغه مطرح 
کنیم و اگر زودتر این آمار به دست آمده بود، چرا 
زودتر به فکر نیفتاده ایم.به هر حال وقتی تبلیغات 
خریدِ خانه در ترکیه، امارات و... به طور دائم از 
شبکه های ماهواره ای پخش می شود، معلوم 
است که خواهان دارد، پس کسی نمی تواند اصل 
موضوع را منکر شود. این روند سوال هایی در ذهن 
افکار عمومی ایجاد می کند که چرا نسبت به تاراج 
منابع ملی بی توجهی می شود؟ با این توضیح که 
اگر در کشور های مقصد تورم بالا رفته باشد، 
میزان دارایی های ایرانی ها به بالای 300 میلیارد 
دلار رسیده است. این تحلیلگر مسائل اقتصادی 
ادامه داد: اینکه بخش مرفه ایرانی ها تمایل زیادی 
به سرمایه گذاری در خارج دارند، نشان از این دارد 
که آن ها متوجه ناامنی هایی در فضای اقتصادی و 
تجاری در داخل شده اند و به همین دلیل تصمیم 
به فعالیت در خارج از مرز های کشور را عملی 
کرده اند، چرا که ناامنی اقتصادی اثرات سوئی روی 

ارز، اشتغال، تولید و... می گذارد و به طور طبیعی 
فعالیت سود ده برای سرمایه گذاران دشوار و در 
مقاطعی ناشدنی می شود. این استاد دانشگاه بیان 
کرد: اگر سیستم تصمیم گیری و اجرایی کشور 
برای راهنمایی و آگاهی سازی فعالان اقتصادی 
قدمی برندارند، مطمئناً خروج سرمایه تشدید 
خواهد شد که این تبعات سهمگینی برای سرمایه 
اصلی کشور به همراه خواهد داشت. پس لازم 
است »توقف خروج سرمایه« به عنوان دغدغه ای 
جدی و برنامه اصلی مدنظر نظام حمکرانی قرار 

بگیرد تا اقتصاد بیشتر از این متضرر نشود. 
  توقف خروج سرمایه مدنظر نظام 

حمکرانی قرار بگیرد 
این کارشناس مسائل اقتصادی عنوان کرد: 
به هرحال واقعیت این است که این مشکل به 
مسئولان ارشد ربطی ندارد، اما در بدنه مدیریت 
اقتصادی باید با بررسی دقیق آمار های واقعی را به 
دست بیاورند و برنامه ای کارشناسی و واقع بینانه 
برای توقف خروج سرمایه در نظر بگیرند. وی 
افزود: اگر سیستم تصمیم گیری و اجرایی کشور 
برای راهنمایی و آگاهی سازی فعالان اقتصادی 
قدمی برندارند، مطمئناً خروج سرمایه تشدید 
خواهد شد که این تبعات سهمگینی برای سرمایه 
اصلی کشور به همراه خواهد داشت. پس لازم 
است »توقف خروج سرمایه« به عنوان دغدغه ای 
جدی و برنامه اصلی مدنظر نظام حمکرانی 

قرار بگیرد تا اقتصاد بیشتر از این متضرر نشود. 
به هرحال واقعیت این است که این مشکل به 
مسئولان ارشد ربطی ندارد، اما در بدنه مدیریت 
اقتصادی باید با بررسی دقیق آمار های واقعی را به 
دست بیاورند و برنامه ای کارشناسی و واقع بینانه 
برای توقف خروج سرمایه در نظر بگیرند. وی 
توضیح داد: اینکه ما شاهد خروج سرمایه هستیم 
و کمتر مردمی هستند که برای سرمایه گذاری 
در ایران رغبتی داشته باشند، دلیل اصلی اش 
تحریم است. به هرحال مسلما وقتی کشور به 
دلایلی همیشه تهدید های بین المللی را متحمل 
می شود، طبیعی است که سرمایه گذار خارجی، 
سرمایه گذاری در ایران را ریسکی بالا و البته 
تهدید می بیند و به بحث سرمایه گذاری در چنین 
کشوری ورود نمی کند. به همین دلیل به جای 
اینکه دنبال »اثر تحریم ها در خروج از سرمایه« 
باشیم، باید همهِ هم و غم مان را برای این مهم 
به کار بگیریم که تحریم های بین المللی خنثی 
شوند. البته این به فضای اقتصادی ربطی ندارد و 
به طور مستقیم به سیاست خارجی ربط دارد و 
وقتی به دلیل رویکرد تنازعی سیستم حکمرانی با 
نظام بین الملل، ظاهرا باید با این معضل کنار آمد 
که همیشه تحت تحریم باشیم. این اقتصاددان 
تصریح کرد: حالا که به ناچار تحریم هستیم و 
تحریم خواهیم ماند، باید بتوانیم سرمایه های 
داخلی را ترغیب کنیم که در داخل کشور به تولید 
و اشتغالزایی بپردازند. با این توضیح که دولت ها 
این مهم را نادیده گرفته اند! ما کدام برنامه را برای 
حفظ سرمایه های سرمایه داران داخلی اجرایی 

کرده ایم؟ جذب سرمایه خارجی پیشکش!

  ناامنی اقتصادی، اقتصادِ ایران را به طور جدی 
تهدید می کند   

تغییر تاکتیک یا   استراتژی جدید

رئیسی و همفکرانش رئیسی و همفکرانش 
 چگونه ناگهان  چگونه ناگهان 

موافق موافق FATFFATF شدند؟ شدند؟


